
אהבת חינם
עוסקין  שהיו  שני  "מקדש  ע"ב(:  ט'  )יומא  בגמרא  שנינו 
מפני  חרב?  מה  מפני  חסדים,  וגמילות  ובמצוות  בתורה 
שהיתה בו שנאת חינם". שנאת חינם חמורה איפוא כל כך, 
עד שבכוחה היה לגרום לשריפת בית המקדש והגליית עם 
ישראל מארצו, ואמרו צדיקים שתשובת המשקל על חטא 
זה שתביא לבנין המקדש השלישי היא אהבת חינם, אהבה 
לכל יהודי באשר הוא שם, אהבה שלא על מנת לקבל פרס.

מהי אהבת חינם ובמה היא באה לידי ביטוי? 
מובא במשנה )אבות פ"ב( "יהי כבוד חברך 
ממון  "יהי  מובא  ועוד  כשלך",  עליך  חביב 
הם  וממון  כבוד  כשלך".  עליך  חביב  חברך 
חיי  את  בעיקר  המובילים  הדברים  שני 
האדם, כל אדם מבקש להרבות את ממונו 
ושיהא לו שם טוב בין הבריות, כל זה ישית 
לגבי  אבל  שלו.  ורצונו  כבודו  על  האדם 
כבוד ובזיון חברו לא ישית לבו לכך, לכן בא 
התנא במשנה ואומר "יהי כבוד חברך חביב 

עליך כשלך". 

לשבח  מעלותיו,  את  חברך  בפני  להזכיר  השתדל  אנא 
אותו עליהם ולגרום לו קורת רוח. בכל שיחת רעים היזהר 
מלבזות אותו במפורש או ברמז ואפילו בדרך הלצה, עליך 
שאתה  כמו  בדיוק  חברך,  בכבוד  מאושר  ולהיות  לשמוח 
לבריות  שנודע  בעת  בממון,  הדין  והוא  בכבודך.  שמח 
בשמחתו  לשמוח  יש  במסחרו  חיל  ועושה  הצליח  שפלוני 

ולהודות לה' על הברכה שהעניק לו. 

וכן כאשר יהודי בעל שמחה מחתן את צאצאיו, או מכניס 
נוהגים  מעשה  אנשי  אבינו,  אברהם  של  בבריתו  בנו  את 
במקרים אלה לגשת אל בעל השמחה ללחוץ ידו בחמימות 
כאילו היה זה בן משפחה, ולאחל לו ברכה ארוכה ומגוונת 
היוצאת מן הלב, עד שהלה נוכח לדעת ששמחתו שלו היא 

גם שמחת המברך, זוהי אהבת חינם. 

אהבת חינם שבכוחה להביא את הגאולה כוללת גם עשיית 
חסד עם הבריות. זכינו ויש הרבה גמ"חים בתפוצות ישראל. 
יזכה  לבטח  מקום,  של  בניו  עם  להטיב  שזוכה  מי  אשרי 
והפירות  הבא  לעולם  קיימת  והקרן  השכינה  מזיו  להנות 
בעולם הזה. אך צריך לשלב מילת פיוס עם עשיית החסד. 

ועל זה אמר רבי יצחק: "הנותן פרוטה לעני מתברך בשש 
ברכות"  עשרה  באחת  מתברך  בדברים  והמפייסו  ברכות 
את  יפיגו  והאיחולים  הלבביות  ע"ב(.  ט'  בתרא  )בבא 
ההרגשה הלא טובה. ומובא בכתבי הריי"צ 
הבעש"ט  בשם  זצוק"ל  מליובאוויטש 
הקדוש, שכדאי לאדם לחיות שמונים שנה 
ליהודי  טובה  אחת  פעם  ולו  שיעשה  כדי 

ואפילו טובה בגשמיות.

מי שחפץ להתרגל לעשות טובות ליהודים, 
טוב שיקבל על עצמו לעשות כל מה שיאמרו 
לו,  לעשות  חברו  שיבקשו  בקשה  כל  לו, 
הבקשה  אם  גם  ובשמחה  בזריזות  יבצענה 
נובעת  היא  כאשר  וגם  בטירחה  כרוכה 
לעשות  שמתעצל  המבקש,  של  מעצלותו 
זאת בעצמו, וגם אם המבקש הוא אדם שלא נמנה על אלו 
שהוא מחבבם מאד. ואפילו אם המבקש הרע לו לעתים גם 
כן כדאי לו להזדרז ולרוץ למענו, שהרי רעה ודאי לא תצמח 

לו מזה, ובכלל עי"ז הוא ניצל מאיסור נקמה. 

ממחשבה  נובע  חינם  אהבת  מידת  שורש  דבר,  של  כללו 
כבודם  על  שמירה  זה  ובכלל  הבריות,  עם  להטיב  תמידית 
והשתתפות אמיתית בשמחתם. ומי שתשוקתו לעשות חסד, 
חזקה שיעשה זאת על הצד היותר טוב. ענין חשוב חייבים 
לזכור שעשיית חסד אינה רק עם אנשים זרים, אלא בעיקר 
נזכה  אז  זו,  בדרך  נלך  אכן  אם  אשתו.  היינו  ביתו  בני  עם 

לגאולה השלמה ובנין בית המקדש במהרה בימינו אמן.

)מנחת ישי(

           גיליונות "גנזי מלכים"
יו"ל ע"י מכון המאורות להוצאת כתבי רבותינו חכמי 

תימן | שעל ידי מוסדות מאורות הרש"ש
בראשות הרב יהורם יפת שליט"א

מבית

סיון ה'תשפ"א | גיליון ל"ז

העלון מוקדש לע"נ:
מרת   | ז"ל  מועלם  ליאור  ב"ר  ישי  הבחור 
אהובה בת סעיד ע"ה | ר' שלמה בן חיים יפת 
ז"ל | הרב יונתן ב"ר יחיא חגירה זצ"ל | הרב 

יוסף ב"ר עוואד זצ"ל
שליט"א  יחיא  ב"ר  יהודה  הרב  לרפואת: 

ומרת ידידה בת שושנה תחי'
| ר'  להצלחת: משפחת אדמון באני היקרים 

אופיר בן נתן הי"ו וספיר בת צוריאל תחי'

לתגובות וקבלת העלון במייל - 
חייגו: 08-9302-302 | 

sm088302222@gmail.com :דוא"ל

בס"ד

להקדשת העלון חייגו: 08-9302-9302 

אקטואליה בהלכה
הרב יוסף צברי שליט"א

פתגמי אורייתא

יריעת זכרון
והתעוררות 

הרב ישי שרעבי

מוסדות מאורות 
הרש"ש

שע"י עמותת אור תורת שלום
בראשות הרב יהורם יפת שליט"א

✲ בתי מדרש לתורה ולהוראה.
✲ ישיבה לקירוב רחוקים.

✲ כולל אברכים.
✲ עזרה וסיוע לנזקקים.

✲ סמינרים, שבתות חיזוק 
וכינוסי קודש.

✲ מכון להוצאה לאור, ספרי 
יהדות ומסורת.

✲ קו תוכן עולמי ליהדות 
תימן.

✲  רשת בתי הוראה ארצית 
לק"ק תימן.

מעיין המועד
במשנת הגאון רבינו ישי שרעבי זצ"ל 

מעיין המועד
הרב ישי שרעבי

המאורות
מגזין תוכן חגיגי לחג השבועות

יריעת אבל לזכר 
הנספים באסון הר מירון 

ה'תשפ"א | עמ' 3



2

האם מותר לקיים סעודה חלבית בליל חג השבועות?
שאלה: האם רצוי או אפשר לאכול בליל חג השבועות סעודה חלבית, 

גם בכדי לקיים ענייני אכילת חלב בחג, וגם כדי שלא לבוא 
מלאים ללימוד ליל שבועות. ]ויקיים סעודה עם בשר ביום 

חג השבועות[?
תשובה: ממצות שמחת יום טוב, היא אכילת בשר. ויש 

אומרים, שיש לאכול בשר גם בלילה מעט. ולכן לא 
טוב המנהג לאכול סעודה חלבית על חשבון סעודה 

בשרית. אפשר לאכול סעודה קטנה בבוקר חלבית, לפני 
שהולכים לישון ואח"כ לקום ולאכול בשרי.

✲ ✲ ✲
מה הכללים לגבי הברכה על עוגת גבינה?

שאלה: מהי ברכת עוגת גבינה - באופן שהיא עשויה חצי פירורי 
ביסקויטים וכדומה, וחצי זה שכבת קמח? מה הכללים בזה מתי 

ברכתה מזונות ומתי שהכל?

תשובה: עוגת גבינה עם ביסקויטים, ברכתה מזונות, כיון שהמזונות 

הם חלק מהעוגה וחלק מטעם העוגה, ולא משנה הכמות שלהם. 

רק באופן שברור לנו שהביסקויטים או כל מיני המזונות מגיעים 

רק כדי שנוכל להחזיק את הגבינה בידיים, אז הם טפלים 

לגבינה ולא מברכים עליהם כלל, אלא רק על הגבינה 

שהכל.

✲ ✲ ✲

הניעור כל הלילה, אם מברך על כל שתיה 

ושתיה?
שאלה: הניעור כל הלילה בליל שבועות, וחפץ לשתות שתיה 

קרה או מתוקה במהלך הלילה, האם יברך בכל פעם ופעם, או 
שפעם אחת מברך לכל הלילה? וכיצד יעשה עם ברכה אחרונה?

תשובה: כאשר האדם יושב במקום אחד זמן רב ואינו מסיח דעתו ללכת 
ממקום למקום, כגון מבית כנסת לבית כנסת, יכול לברך פעם אחת 

שהכל או שאר ברכה, ויועיל לו לכל הלילה, כך הכרעת האחרונים.

שאלות מצויות בהלכות חג השבועות מאת הגאון רבי יוסף צברי שליט"א
רב ומו"ץ בעיר אלעד, ומרבני בית ההוראה 'המאורות'

אקטואליה בהלכה
עם רבני בית ההוראה 'המאורות' שליט"א
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מעלת יום חג השבועות
"וביום הבכורים בהקריבכם מנחה חדשה לה' בשבועותיכם מקרא קדש יהיה לכם כל מלאכת עבודה לא תעשו" )כ"ח, כ"ו(
הגאון רבינו סעדיה בן אור זצ"ל, עמד לבאר, מדוע בכל הקרבנות במועדים הזכיר הכתוב את זמן הקרבתם המדויק, ואילו בחג השבועות 
סתם הכתוב בלשון "וביום הביכורים", ולא הזכיר את זמן ההקרבה המדויק, וזה לשונו: "יש להקשות, מה טעם קרבן חג השבועות שונה 
משאר קרבנות המועדים, כי בשאר המועדים אמר הכתוב בפירוש מניין היום והחדש והחג, כגון בחג הפסח אמר: "ובחדש הראשון בארבעה עשר יום לחדש פסח לה'", וכן בשאר המועדים, 

הן בפרשת פנחס, והן בפרשת אמור.
ונראה לי בס"ד ליישב בכמה דרכים וטעמים. הטעם הראשון, מפני שחג השבועות הוא המשך חג הפסח, שהוא יום החמישים אחרי מ"ט ימי העומר הנספרים מחג הפסח, עד יום הבכורים 
שהוא יו"ט דעצרת, שהוא תשלום ימי החמישים, כידוע ליודעי ח"ן בענין סוד יום החמישים )וסמך הכתוב על פירוט התאריך בחג הפסח(. הטעם השני, כי חג השבועות, סוד מעלתו גדולה 
וקדושתו עליונה ביתר שאת וביתר עוז, ועילוי נשגב ונעלה על כל שאר המועדות, וכמו שנזכר הוד שבח מעלתו ויקר תפארת גדולתו, במאמרי הזוה"ק בפרשת אמור ופרשת פינחס ובשאר 
ספרי המקובלים ז"ל, וכן כתב הגאון חיד"א ז"ל, כי חג זה הוא משובח ומפואר מכל החגים. וכן יש ללמוד, ממה שהיה רב יוסף אומר: אי לאו האיי יומא דקא גרים, כמה יוסף איכא בשוקא, 

כלומר, אלמלא אותו יום שהוא חג השבועות שבו ניתנה תורה, גרם שנודעה גדולתו וחכמתו בעולם כאחד הגדולים, אלמלא כן היה כאחד מהמון העם.
נמצא כי עצם קדושת היום הזה, יום מתן תורה, הוא הגורם העיקרי לגובה מעלתן וגודל צדקתן של הצדיקים והחכמים גדולי התורה ויראי האלהים, הישרים והתמימים. ולכן שינה הכתוב 

פרשה זו, ולא אמר "ובחודש השלישי בששי לחודש, חג ביכורים הוא מקרא קדש יהיה לכם", כמו שאמר בשאר המועדות, מפני גודל יקרו והדר תפארתו". עד כאן דבריו.
)ערוגות הבושם(

רמזי הטעמים לחג השבועות
מאידך הגאון רבינו שלמה בדיחי זצ"ל, מבאר כי הטעמים שנזכרו בפסוק זה, רומזים על ענייני חג השבועות שנאמר כאן. ולכן נזכרו מתחילה הטעמים שופר ורביע, לרמוז לבני ישראל,  כי 
בערב החג ילכו וישפרו עצמם וירבצו בבתיהם לכבוד יום טוב. אחר כך נזכרים טעמי אזיל ואתי, והם באו לרמוז כי ישראל ילכו ויבואו להכין צרכי יום טוב, וכעין שאמרו גבי ההכנה לשבת: 

"שייף נפיק שייף עייל, מכתף ועייל מכתף ונפיק".
לאחר מכן נזכרו הטעמים: שופר הפוך, פשטא וזקף. טעמים אלו באו להורות לישראל גם על ענין ההכנה לחג, וכוונתם היא: תהפכו לבושיכם דחול, ותלבשו בגדים נאים, 
ותפשטו בגדים צואים, לכבוד השם יתברך שהוא זקוף למעלה על הכל. אחר כך נזכר טעם "מאיילא", לשון חוזק, ואתנח בתיבה אחת: "בשבועותיכם", לומר: תתחזקו ותסירו 

אנחה ויגון מכם, ותשמחו בחג זה חג השבועות.
אחר כך נזכרו טעמי: מקף, תרין פשטין, שופר, וזקף. טעמים אלו באו לרמז על ההכנה הרוחנית הנצרכת לחג, וזהו המקף, המורה על 

החיבור והדבקות בה', ולכן הורה מתחילה כי על ישראל לבטוח בהשי"ת ולדבוק בו, ותפשטו מלבבכם וממחשבותיכם הרהורים רעים, וזהו 
תרין פשטין, להורות על ב' ההפשטות, טהרת הלב וטהרת המח. השופר מורה על שיפור המעשים, שלאחר הטהרה מההרהורים יטהר 
האדם את מעשיו לכבוד השם יתברך, שהוא זקוף ועליון על הכל )וזהו הזקף(. אחר כך נזכרו הטעמים: מקף, מארכה, טפחא, מארכה 

וסוף פסוק. טעמים אלו באו לרמוז על שאר מצוות היום, ורצונו לומר: תאריכו בבית הכנסת בתפילה, בדביקות מחשבה למקום ברוך הוא 
)וזהו מארכה ומקף, המורה חיבור להשי"ת(, ותחטפו )ר"ל תמהרו בזריזות( לבוא ולאכול סעודת יום טוב )וזהו הטפחא אותיות חטף, 

לשון מהירות(, ותעלה לכם ארוכה ומרפא בסוף, שמצוות החג יגינו עליכם בשאר ימות השנה, וזהו המארכה והסוף פסוק.
)עולת שלמה(

sm088302222@gmail.com - ניתן לשלוח שאלות לרבנים בכתובת מייל

פתגמי אור>ייתא
ציצים ופרחים במשנת רבותינו 

על מעלת יום חג השבועות
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יריעת זכרון מיוחד לזכר קדושי מירון,

דברי התעוררות לאור האסון מאת מרנן ורבנן עיני העדה שליט"א 

מרן הגאון רבי שמעון בעדני שליט"א
זקן חברי מועצת חכמי התורה

מה זאת עשה ה' לנו, על מה חטאה הארץ. ארץ קדושה 
שנים,  אלפי  במשך  בסילודין  מקודשת  ארץ  וטהורה, 
מקום שהתפילות שם עולות ומתקבלות, בדיוק שם נפלו 

אותם צדיקים וטהורים.
שבור אני, לבי שבור, ואבכה יומם ולילה את חללי בת עמי. 
אופף  ישראל,  כלל  של  צער  שהוא  הזה,  הגדול  הצער 
אותי ביום ובלילה, לא נותן לי מנוחה. כל היום אני מתהלך במחשבה, 
מה זאת עשה ה' לנו. מה הוא רצה לומר לנו, מה ביקש להעביר ולהודיע 

לנו באסון הזה.
כאן  יש  להם?  אומרים  מה  יתומים,  שנשארו  קטנים  ילדים  כאן  יש 
אלמנות, יש כאן הורים שכולים שלא זכו לחתן את הילדים האלה, מה 

אומרים להם, מה רצה הקדוש ברוך הוא לומר להם.
וזה הצער גדול יותר, שאיננו יודעים מה נאמר לנו כאן. אין איתנו נביא 
וחוזה, אין איתנו איש אלוקים שיאמר כך דיבר אליי ה', ועל כזאת וכזאת 

רגשה הארץ.
זה אסון משונה שלא היה כמותו. משונה בזמן, משונה במקום הקדוש שבו 
התרחש, משונה בסיבה שהובילה למה שקרה, במספר הגדול של האנשים, 
ומשונה בכך שכל הנפטרים היו צדיקים. הסתר פנים אנו רואים, הסתר 

פנים שבו הקדוש ברוך הוא מכה ואין אנו יודעים למה מכה.
ובזמנים כאלה, זמנים שאיננו יודעים מה התבקשנו, אין לנו אלא להחזיק 
במה שהורו לנו רבותינו, צאי לך בעקבי הצאן ורעי את גדיותיך. אם לא 
תדעי לך, אם אינך יודעת מה לעשות, תסתכלי היכן צעדו עקבי הצאן, 

שם תרעי את הגדיים. על משכנות הרועים הקדמונים.

להגן  כמו עסק התורה  אין  כי  רבותינו,  אותנו  לימדו  וזאת אשר תמיד 
ימיך  ירבו  בי  כי  תשיחך,  היא  והקיצות  עליך  תשמור  בשכבך  ולהציל. 
בה  דעסיק  בעידן  בין  ומצילה  שומרת  התורה  חיים.  שנות  לך  ויוסיפו 
ובין בעידן דלא עסיק בה, ואם לקח הקדוש ברוך הוא ארבעים וחמשה 
נפשות צדיקים וטהורים שסיפרו עליהם גדולות ונצורות, אות הוא כי 

אין הקדוש ברוך הוא מרוצה מלימוד התורה שלנו.
אנחנו לומדים ויש הרבה בני ישיבות ואברכים ושיעורי תורה לבעלי בתים, 
אבל אנחנו לומדים עם הפסקות ועם דיבורים באמצע ולא מרוכזים, ולא 

חושבים על התורה בימים ובלילות.
אדם צריך ללמוד תורה עד כדי שרק שם המחשבות שלו. הוא מתעורר 
מעצמן  והמחשבות  בדרך  הולך  שלומד,  מה  על  מחשבות  עם  בבוקר 
סובבות על מה שעוסק בתלמודו, כי הוא עסוק באמת ובתמים בתורה. אבל 

כשהראש עסוק וטרוד בעוד דברים מיותרים, זה חיסרון בעסק התורה.
ומה נאמר על הנשים, כי תמיד במאורעות כאלה הורו רבותינו שנושא 
הצניעות הידרדר, הוא לא טוב כמו שהיה צריך להיות. אישה לא צריכה 
לבלוט, שלא ירגישו בה בצאתה ובבואה. רק מה שמוכרחים, אז עושים 
הגדול,  לצערנו  שם  נמצאים  לא  אנחנו  אבל  שירגישו.  בלי  בצניעות 

והשכינה כואבת על המצב.
אני שוב אומר שאיננו יודעים חשבונות שמים. לא אומר כי בגלל זה וזה 
ושואלים  באים  אבל אם  רבות,  ומהרהר  חושב  אני  עדיין  קרה האסון, 
מה להתחזק, הדבר ברור שאלו שני הדברים הראשונים. שם יש עלינו 

תביעה ראשונה, ובכל הדורות כך הורו חכמי וגדולי התורה.
עד שהקדוש ברוך יערה עלינו רוח טהרה ונדע יותר בברור מה ביקש 
חשק  ביתר  שאת,  ביתר  הצטווינו,  שתמיד  מה  נעשה  הבורא,  מאיתנו 

ורצון, לעבדו בלבב שלם ולקבל עלינו דין שמים באהבה.

מרן הגאון רבי יצחק רצאבי שליט"א ראש מוסדות פעולת צדיק בני ברק
בפתח שיעורו השבועי במוצאי שבת פרשת אמור ה'תשפ"א, פרץ הרב בבכי מר על תלמידו הבחור ישי מועלם ז"ל, בן הרב ליאור מאיר 

מועלם שליט"א מהעיר רכסים, ונשא קינה כמנהג ק"ק תימן על הנפטר, בשעה שבעיר רכסים ליוו את המנוח לקבורה.
וכך ספד: "על מה אתה נאנח / על שמועה כי באה, ונמס כל לב ורפו כל ידיים / וכל ברכיים תלכנה מים. שבת משוש ליבנו, נהפך לאבל מחולנו 

/ אוי נא לנו, כי חטאנו".
"אסון כבד אירע ביום קדוש ובמקום קדוש, בציון של רבי שמעון בר יוחאי, הגמרא אומרת במסכת נדה 'כדאי הוא רבי שמעון לסמוך 
עליו בשעת הדוחק', רשב"י יש לו כתפיים רחבות, גם אם חולקים עליו אחרים אבל בשעת הדוחק אפשר לסמוך עליו. זה לא קרה באיזה 
מקום מרכזי, שיש שם גם חילוניים, באיזו תחנה מרכזית, אלא דוקא במקום של חסידים ואנשי מעשה תלמידי חכמים ובני תורה, ציבור קדוש. קודשא 
בריך הוא לא חשיד דעביד דינא בלא דינא. אבל וסביביו נשערה מאד. הקב"ה מדקדק עם חסידיו כחוט השערה. עם 'סביביו'. במקום הזה, ביום הזה… 

בעוה"ר ספרו ארבעים וחמשה הרוגים, חוץ מעשרות פצועים. מ"ה. מ"ה ה' אלהיך שואל מעמך?"
הרב סיפר על הבחור המנוח ומעלותיו, שהיה בן 17 כשרוני וחריף וירא שמים, ועל אביו הרב ליאור מועלם שליט"א, אשר פועל רבות להפצת תורה ומסורת 

יהדות תימן, והקים את בית הכנסת מהרי"ץ בעיר רכסים.
בהמשך דבריו עורר קול זעקה בדבר המכשירים הטמאים, שחלחלו יותר ויותר לציבור התורני מאז תקופת הקורונה, ובפרט בקרב בחורים צעירים, וקרא 

שלא להיכנס לחנויות המוכרות אותם בריש גלי ללא פיקוח.
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מרן הגאון רבי פנחס קורח שליט"אדברי התעוררות לאור האסון מאת מרנן ורבנן עיני העדה שליט"א יריעת זכרון מיוחד לזכר קדושי מירון,

ראש בית המדרש שערי הלכה בני ברק

נחפשה דרכינו ונחקורה
נשמות  וחמישה  ארבעים  ביותר,  ונוראה  קשה  טרגדיה  עברנו  הנה 
או  להכיל  יכול  אינו  איש  השמיימה.  בסערה  עלו  וטהורות  קדושות 
יום  גודל האסון הנורא שאירע בציון הקדוש בעיצומו של  לעכל את 
שמחת רשב"י. היום שבו רבי שמעון ציווה להיות 'חדי בהאי הילולא', 

שמחים ביום הזה ולפתע שבת משוש ליבנו ונהפך לאבל מחולינו. 
ראשית כל, עלינו לזכור ולצרוב עמוק בתודעתנו את האמונה בבורא 
עולם שאין עוד מלבדו, כל מה דעביד רחמנא לטב עביד, וביד יוצר כל 
העולמים להמית ולהחיות, ואין לנו שמץ של טרוניה כלפי מי שאמר והיה העולם. לכן 

חייבים אנו לחזק ולהתחזק בענייני אמונה וביטחון, ואל לנו ליפול לייאוש חלילה. 
בבחינת "בקרובי אקדש".  הן  מירון,  בהר  יקרות שנקטפו בשיא פריחתן  נשמות  אותן 
מתקדש  הוא  הצדיקים  עם  דין  עושה  הוא  ברוך  הקדוש  שכאשר  אומרת  הגמרא 
ומתעלה, כבמיתת שני בני אהרן כפי שנאמר "ונועדתי שמה לבני ישראל ונקדש בכבודי" 
- אל תקרי "בכבודי" - אלא "במכובדי", דבר זה אמר הקדוש ברוך הוא למשה ולא ידעו 
עד שמתו בני אהרן, כיוון שמתו בני אהרן אמר לו, אהרן אחי, לא מתו בניך אלא להקדיש 

שמו של הקדוש ברוך הוא, דום להשם והתחולל לו. 
יחד עם זאת, על כולנו מוטלת החובה של "נחפשה דרכינו ונחקורה ונשובה עד ה'", 
מוכרחים לעשות חשבון נפש נוקב - על מה עשה השם לנו ככה, מה חרי האף הגדול 
לא  דרכינו.  את  לתקן  עצמינו  על  ולקבל  הזאת,  הגדולה  הרעה  מי  בשל  לחשוב  הזה. 
לחינם הגזירה הזו אירעה בדיוק ביום שבו סיימנו את האבילות על תלמידי רבי עקיבא. 
זהו אות משמיים שהתרשלנו בתיקון המידות שבין אדם לחברו. לא מתו תלמידי רבי 

עקיבא אלא מפני שלא נהגו כבוד זה בזה.
הדברים ידועים לנו, אבל חייבים יותר ויותר להוסיף ולהתחזק במצוות שבין אדם לחברו. 
זה,  את  זה  אוהבים  שתהיו  אלא  קשה,  דבר  מכם  דורש  איני  הוא  ברוך  הקדוש  אמר 
פנים  להאיר  יותר אחד את השני,  לכבד  חייבים  מזה.  זה  ויראים  זה,  זה את  מכבדים 
במצוות  רבות  חומרות  נוהגים  אנחנו  ארץ.  ודרך  מוסר  ללימוד  זמן  ולהקדיש  לזולת 
- מתירים  בהם  הזהירה  לחברו שהתורה  בן אדם  בנושאים של  אך  ודרבנן,  דאורייתא 

לעצמינו קוּלות. 
בנוסף על כך חייבים להתחזק יותר בלימוד התורה, תורה לשם שמיים ולא לשם שום 
גדרי  בשמירת  ובפרט  תיקון,  שמצריכים  דברים  על  משמר  מכל  לעמוד  אחרת.  מטרה 
הצניעות שלצערנו צריך הרבה מאוד חיזוק בנושא הזה. והיה מחניך קדוש, ולא יראה 
בך ערוות דבר ושב מאחריך. כאשר חלילה אין קדושה הקדוש ברוך הוא כביכול הופך 

פניו.
הרמב"ם כותב בריש הלכות תענית כי "מצוות עשה מן התורה להתריע ולזעוק על כל 
צרה שלא תבוא", וקל וחומר הצרה והגזירה הנוראה הזו. וממשיך הרמב"ם ואומר "אבל 
אם לא יזעקו ולא יריעו, אלא יאמרו דבר זה ממנהג העולם אירע לנו, וצרה זו נקרה 
נקרית, הרי זו דרך אכזריות וגורמת להם להדבק במעשיהם הרעים. ותוסיף הצרה צרות 
אחרות. הוא שכתוב בתורה 'והלכתם עמי בקרי והלכתי גם אני עמכם בחמת קרי', כלומר 
כשאביא עליכם צרה כדי שתשובו - אם תאמרו שהיא קרי אוסיף לכם חמת אותו קרי". 
הוא  ברוך  מהקדוש  ולבקש  בתפילה  להרבות  מאודנו,  ובכל  ליבנו  בכל  לזעוק  חייבים 
שיחון את עמו ישראל ויחמול עליהם, אף אם אין אנו ראויים לכך, ובזכות השמירה על 
מסורת ישראל בדרך אבותינו הקדושים נזכה לישועת עולמים, והקדוש ברוך הוא ינחם 

את המשפחות היקרות ואת כל עם ישראל בביאת משיח צדקנו בעגלא ובזמן קריב. 

מרן הגאון רבי שלמה מחפוד שליט"א
גאב"ד יורה דעה

והחי יתן אל ליבו
במסכת ברכות מובא על רב הונא שהחמיצו לו ארבע 
את  תבדוק  חכמים  לו  ואמרו  יין,  של  חביות  מאות 
נענשת על משהו שעשית שלא כשורה.  עצמך שמא 
לו,  אמרו  כשורה?  משהו שלא  עשיתי  וכי  להם,  אמר 
וכי חשיד קודשא בריך הוא דעביד דינא בלא דינא?! 
אמרו  לי.  שיגיד  משהו  שמע  מישהו  אם  להם,  אמר 
אצלך.  לאריס שעובד  זמורות  נותן  לו, שמענו שאינך 
כולם,  את  לי  גונב  הוא  זמורות,  לי  משאיר  אינו  אריס  אותו  להם,  אמר 
כלומר הוא נוטל הרבה יותר מחלקו. אמרו לו, הגונב מן הגנב, גם הוא חש 
בטעם הגניבה. אמר להם רב הונא, אני מקבל על עצמי שאחזיר לו את 
הזמרות. הגמרא אומרת שיש אומרים שחזר חומץ להפוך יין, ויש אומרים 

שהחומץ התייקר ונמכר במחיר יין וכך לא הפסיד את כספו. 
לכאורה קשה, וכי רב הונא ראוי לעונש בגלל האריס שלו? הרי רב הונא היה 
אחד מגדולי האמוראים, הוא היה ראש ישיבת סורא, העמיד תלמידים הרבה 
וראוי היה שתשרה עליו שכינה אם לא שאין שכינה שורה בחוצה לארץ. 
ומה היה כאן? אלא הקדוש ברוך הוא מדקדק עם צדיקים כחוט השערה. 
מידה כנגד מידה לא בטלה. הגם שהוא רב הונא שלא פסיק פומיה מגירסא 
וכל כולו היה בתורה, עליו צריך לעשות בדק בית כאשר הוא מגלה שחסר לו 

מן הממון או שיש חיסרון אחר בתוך ביתו. 
האסון הנורא שאירע ביום הקדוש, על הציון הקדוש, ליהודים קדושים 
- מהם תלמידי חכמים, מהם יראי שמיים הדבקים במצוות הבורא, מהם 
שלא  רבן  בית  של  תינוקות  מהם  עשרים,  לגיל  הגיעו  שלא  חמד  בחורי 
את  מנהיג  הוא  ברוך  הקדוש  אותנו.  לעורר  כדי  בא   - טעמו טעם חטא 
עולמו במידת החסד והרחמים, משפיע עלינו רוב טובה עד בלי די, אבל גם 
מעורר אותנו לאמור 'יש דין ויש דיין'. וכי חשיד קודשא בריך הוא דעביד 
דינא בלא דינא? נשמות הקדושים הללו עלו בסערה השמימה כדי שהחי 

יתן אל ליבו. 
אלו קורבנות ציבור. אנחנו מצדיקים עלינו את הדין, ומקבלים עלינו גזרת 
שמיים באהבה. אלו חשבונות של ריבונו של עולם, שופט צדק ואמת, אך 
עלינו מוטלת החובה שלא לברוח מאחריות. להתעורר בתשובה, להתעורר. 
אליכם.  ואשובה  אליי  שובו  דופק.  דודי  קול  לנו,  קורא  הוא  ברוך  הקדוש 
אנחנו מתחננים לקדוש ברוך הוא ואומרים ריבונו של עולם אמור לצרותינו 
די. דוד המלך אומר בתהילים "תעיתי כשה אובד בקש עבדך כי מצוותיך לא 
שכחתי", תעינו בדרכנו כמו אותו שה אובד שאבד מרועהו, החזירנו אליך. 
שלמה  בתשובה  והחזירנו  לעבודתך  מלכנו  וקרבנו  לתורתך  אבינו  השיבנו 

לפניך. 
נוקב  נפש  חשבון  לערוך  מאיתנו  אחד  מכל  שדורש  משמים  אות  זהו 
ולעשות את תשובת המשקל. עם ישראל נמצא במצב רוחני קשה מאוד, 
להתחזק  הרעות,  המידות  מכל  ממערב  מזרח  כרחוק  להתרחק  חייבים 
ובמצוות שבין אדם  ובתפילה, בקיום המצוות, בתיקון המעשים,  בתורה 
לחברו, בשמירת גדרי הצניעות, בקדושת הבית היהודי ובאהבת ישראל, 
במהרה  וניוושע  בגבולנו  ושבר  שוד  עוד  ישמע  שלא  נזכה  זה  ובזכות 

תשועת עולמים. 


